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فريدون حسن 

حسرتيكهورزشكارسالاريبهبارميآورد
يكي از دلايل تداوم نداشتن موفقيت هاي ورزشكاران ايران را مي توان 
در نوع نگاه به آنها از سوي مس��ئولان ورزش، به خصوص بعد از كسب 

موفقيت هاي ابتدايي جست وجو كرد. 
فهرس��ت بلندبالايي از اين دس��ت ورزش��كاران مي ت��وان تهيه كرد. 
ورزشكاراني كه بعد از كس��ب يك يا چند موفقيت خوب بين المللي به 
يك باره به حال خودشان رها مي شوند و به تصور اينكه مي توانند هر كاري 
دل شان خواس��ت انجام دهند به جاي اينكه به موفقيت هايشان اضافه 

كنند، ناكام می مانند و خيلي زود راه سقوط را در پيش مي گيرند. 
ورزشكار ايراني در المپيك يا مسابقات جهاني كسب مدال مي كند، اما 
نمي تواند اين موفقيت را تكرار كند، چرا؟ چون به تصور اينكه بزرگ 
شده و ديگر حريفي برايش وجود ندارد؛ درست تمرين نمي كند، مطيع 
كادر فني نيست، خودش براي خودش تصميم مي گيرد و در اين راه 
حرف هيچ كس را هم قبول نمي كند، چ��ون به زعم خودش قهرمان 

است و كسي بزرگ تر از او نيست. 
در اين ميان مسئولان بالادستي ورزش كه همواره در غش كردن به 
سمت چنين ورزشكاراني گوي سبقت را از هم مي ربايند نيز آتش بيار 
اين معركه مي شوند و به جاي نشان دادن راه درست به ورزشكار با بها 
دادن به حرف ها و تصميمات غيرمنطقي و غيرحرفه اي او عملًا باعث 
مي شوند كه ورزشكار؛ كادر فني، مربيان و منتقدان را به چشم دشمن 
و كساني كه نمي خواهند او موفق شود ببيند. نتيجه چنين برخوردي 
همان »ورزشكار سالاري« معروف خودمان مي شود كه آخر آن چيزي 

جز شكست نيست. 
آنچه اين روزها در خصوص زهرا نعمتي، بانوي اول تيروكمان ايران 
شنيده مي ش��ود نمونه بارز اين مسئله است. ورزش��كاري كه حتي 
برخلاف شعار كميته ملي المپيك در شرايط دور از مسابقه و با شعار 
پرطمطراق تر »اميد ورزش ايران« راهي بازي هاي آس��يايي و خيلي 
راحت حذف شد. او امروز هم خيلي راحت از گردونه مسابقات كسب 
سهميه المپيك كنار رفته اس��ت، چون طي يكي، دو سال گذشته با 
غرور كاذبي كه برايش ايجاد شده بود هر كاري دلش خواسته انجام 

داده است. 
گفتيم فهرست بلند بالايي مي توان از اين دست ورزشكاران تهيه كرد. 
زهرا نعمتي، جواد فروغي، كيانوش رستمي، احسان حدادي و برخی 
ديگر تنها به اين خاطر كه بعد از چند موفقيت خود را همه چيز تمام 
تصور كردند و برخي آقايان هم به تصورات آنها دامن زدند با وضعيتي 
روبه رو شدند كه امروز شاهد آن هستيم. يعني نه تنها در كسب مدال و 
افتخار آفريني ناموفق بودند كه حتي نتواستند درصدي از موفقيت هاي 

قبلي خود را هم به دست آورند. 
شايد بهتر باش��د در اين مورد ورزش��كاران ايراني و به ويژه آنها كه به 
موفقيتي دس��ت پيدا مي كنند نوع رفتار و عملك��رد قهرمانان به نام و 
عنوان داران دائمي المپيك ها و مسابقات جهاني را سرلوحه خود قرار 
دهند كه حتي وقتي موفق مي ش��وند بيشتر تمرين مي كنند و بيشتر 
به حرف هاي مربيان خود بها مي دهند. دو اصلي مهمي كه ورزشكاران 
مدال آور ما دقيقاً از آنها غافلند. اينگونه مي شود كه عمر قهرماني براي 
ورزشكار ايراني كوتاه می شود، اما در عوض ورزشكاران رقيب تا سال ها 

روي سكوي قهرماني مي ايستند و مدال مي گيرند. 

كنفدراسيون فوتبال آسيا باز هم از لغو بازي سپاهان 
و الاتحاد خبر داد. در حالي كه طي روزهاي گذش�ته 
سايت كنفدراس�يون فوتبال آس�يا در صفحه خود 
در خصوص وضعيت اين مس�ابقه از عنوان به تعويق 
افتاده استفاده كرده بود، اما ديروز با تغيير اين عنوان 
به لغو شده به نوعي اعلام كرد كه بايد منتظر اتفاقات 
جديدي باش�يم. مش�خص نيس�ت بالاخره كميته 
انضباطي كنفدراسيون فوتبال آس�يا قصد دارد در 
خصوص اين ديدار جنجالي چه حكمي را صادر كند. 
در شرايطي كه تغييرات قبلي در سايت ای اف سی اين 
اميد را به س�پاهاني ها داده بود كه اين ديدار برگزار 
شود، اما حالا يك بار ديگر تغيير وضعيت اين مسابقه 

به »لغو شده« باعث نگراني هايي شده است.

شمیم  رضوان

شوك به عليرضا دبير

انتخاباتكشتيباطلشد
دبير شوكه شد؛ عصر روز گذش��ته خبري روي خروجي خبرگزاري ها 
رفت كه كمتر كسي انتظار آن را داشت. حداقل در شرايطي كه نگاه ها 
متوجه بررس��ي عملكرد كاروان كش��تي ايران در دو رويداد جهاني و 
آسيايي بود. خبركوتاه و صريح بود؛ ابطال انتخابات فدراسيون كشتي! 
22 تيرماه بود كه در پي برگزاري مجمع انتخاباتي فدراسيون كشتي، عليرضا 
دبير مقتدرانه و با كسب 38 رأي از 38 رأي ماخوذه، براي چهار سال ديگر به 
عنوان رئيس فدراسيون كشتي ابقا شد. اين در حالي بود كه حميد بني تميم 
و حميد صيفي با يك طرفه خواندن انتخابات، قبل از برگزاري مجمع انصراف 
داده بودن��د. در ادامه هم جمش��يد خيرآبادي،  عب��دالله عزيزي، مصطفي 
ميرزايي و عباس جديدي از حضور در انتخابات فدراسيون كشتي انصراف 
دادند، اما جنجال مجمع انتخاباتي فدراس��يون كشتي تنها به واسطه كنار 
كشيدن جمعي از مدعيان يا كسب همه آرا توسط دبير نبود. عباس جديدي 
در روز انتخابات بعد از حضور در جايگاه از پولادگر پرسيد اين مجمع بر پايه 
كدام اساسنامه سال 96 يا اساسنامه ابلاغي هيئت وزيران برگزار مي شود، 
ولی وقتي پاسخي به سؤالش داده نشد  به نشانه اعتراض مجمع را ترك كرد و 

در مصاحبه اي تند خبر از پيگيري اين موضوع از سوي مراجع قضايي داد. 
حالا بعد از گذشت 96 روز از برگزاري مجمع انتخاباتي فدراسيون كشتي 
خبر رس��يده كه با اعتراض چند تن از نامزدهای انتخابات فدراس��يون 
كشتي، شعبه 9۰ دادگاه عمومي حقوقي، مجتمع قضايي شهيد صدر 

رأي به ابطال مجمع انتخاباتي فدراسيون كشتي داده است. 
در حكم صادره آمده اس��ت: »با توج��ه به اينكه در جري��ان برگزاري 
انتخابات فدراسيون كشتي مورخ 14۰2/4/22 مواد 4، 1۰،  12، 13، 
14، و 26 اساسنامه فدراسيون كه ناظر به رعايت مواعيد قانوني، ثبت نام 
و احراز صلاحيت نامزدها، عضويت اعضاي مجمع عمومي می باش��د، 
نقض گرديده و حقوق اساسي و شهروندي نامزدها در اعلام برنامه ها، 
اعلام نتايج و رس��يدگي به اعتراض نامزدها رعايت نگرديده اس��ت،  با 
عنايت به محتويات پرونده و مفاد مس��تندات ابرازي و توجه به اينكه 
خوانده رديف اول با وصف ابلاغ واقعي و اس��تحضار از وقت رسيدگي 
در جلسه دادرسي حضور نيافته و نس��بت به اصل دعوي و مستندات 
ابرازي ايراد و دفاعي معمول نداشته و دليلي بر حسن جريان انتخابات 
فدراسيون كش��تي ارائه ننموده، دادگاه مس��تند به ماده 198 قانون 
دادرسي مدني و با رعايت اساسنامه فدراس��يون هاي ورزشي مصوب 
14۰۰ حكم به ابطال مجمع انتخاباتي مي دهد. البته حكم صادره ظرف 

2۰ روز قابل تجديدنظرخواهي است.«

تيم هاي فوتبال پيكان و پرسپوليس، س��اعت 18 روز پنج شنبه 
در هفته شش��م ليگ برتر بايد رودرروي هم قرار بگيرند. در چند 
روز گذشته خبرهاي زيادي در مورد ورزشگاه ميزبان اين ديدار 
منتشر شد. در همين رابطه مديران باشگاه پيكان و سازمان ليگ 
صحبت هايي را با مس��ئولان هيئت فوتب��ال و اداره كل ورزش و 
جوانان استان قزوين داشته اند و پس از جلسه روز گذشته مشخص 
شد كه ورزشگاه سردار آزادگان قزوين ميزبان اين ديدار است. در 
اين خصوص شنيده مي ش��ود رايزني ها براي حضور تماشاگران 
براي اين بازي ادامه دارد ولی هنوز تكليف بليت فروشي مشخص 
نشده است. البته مسئولان ورزش اس��تان قزوين مشكلي بابت 
حضور تماشاگران در اين بازي ندارند، اما هنوز تصميم نهايي در 

اين باره گرفته نشده است.

پيكان– پرسپوليسدرقزوين

باشگاه استقلال تصميم گرفته براي ثبت قرارداد گوستاوو بلانكو، 
1۰ درصد از قرارداد تمام اعضاي تيم را كم كند. به گزارش ايسنا، 
علي خطير مديرعامل باشگاه اس��تقلال و جواد نكونام سرمربي 
اين تيم در جلسه دوشنبه شب تصميم گرفتند 1۰درصد از مبلغ 
قرارداد تمامي بازيكنان تيم كسر شود تا امكان ثبت قرارداد بلانكو، 
مهاجم آرژانتيني آبي پوشان فراهم شود. مديران باشگاه استقلال 
منتظر بازگشت ملي پوشان اين تيم هستند تا با برخي بازيكنان 
براي كسر مبالغ قراردادشان توافق كنند. باشگاه استقلال هفته 
گذشته اعلام كرد مجموع قرارداد اعضاي اين تيم 323 ميليارد 

تومان شده است.

قرارداداستقلاليهاكمشد

راهدشوارهندبالبرايرسيدنبهپاريس

ك تيم 
 فقط ي

ك را 
سهميه المپي

مي گيرد

تيم ملي هندبال ايران براي صعود به بازي هاي المپيك شانس كمي 
اشرف رامین

      خبر
دارد. رقابت هاي هندبال انتخابي المپيك پاريس از امروز در شهر دوحه 
قطر آغاز مي شود و با توجه به شرايط سخت موجود و حريفان قدرتمند 
انتظار زيادي نمي توان از شاگردان وسلين وويوويچ داشت. اردوهاي تيم ملي بلافاصله پس از بازگشت 
تيم از هانگژو آغاز شد و محمد سياوشي، علي رحيمي، فواد فرهادي، مجتبي حيدرپور، سلامان بربط، 
علي حيدريان، بهش��اد فاتحي زاده، رضا عزتي، عليرضا دادوند، اميرعباس س��لطاني، يونس آثاري، 
محمدمهدي بهنام نيا، افشين صادقي، حسين جهاني، محمدرضا كاظمي، محمدرضا اورعي، مهران 
رهنما و كيارش طاهري 18 بازيكن ايران در اين رقابت ها هستند. 11 تيم در رقابت هاي انتخابي حضور 
دارند و تنها يك تيم سهميه حضور در بازي هاي پاريس را كسب مي كند. تيم كشورمان در گروه دوم 
با ژاپن، كويت، قزاقس��تان و بحرين همگروه اس��ت و در گ��روه ديگر نيز تيم هاي قطر، عربس��تان، 
كره جنوبي، امارات، هند و چين حضور دارند. ديدار امروزمان برابر ژاپن است. تيم ملي اخيراً بازي هاي 
آسيايي را پشت  سر گذاش��ت و همانند دو دوره گذشته دستش به مدال نرسيد. پس از كسب عنوان 
چهارم و پنجم بازي هاي 2۰14 و 2۰18، در بازي هاي هانگژو، ياران وويوويچ باز هم نتوانستند طلسم 
ناكامي را بشكنند. در اين بازي ها هندباليست هاي ما مقابل ژاپن، كره جنوبي، بحرين و كويت شكست 
خوردند. بدون ش��ك رويارويي دوباره با ژاپن و بحرين كار آساني نيست. پايين آمدن ميانگين سني 
بازيكنان از جمله نكات بارز تيم اعزامي به دوحه است. علي دادوند از جمله بازيكنان جواني است كه 
طبق نظر سرمربي خارجي فرصت حضور در كنار باتجربه ها و بازي در انتخابي المپيك را پيدا كرده 
است. او حضور در انتخابي المپيك را يك كلاس درس براي خود و ديگر بازيكنان جوان خواند: »قطعاً 
بازي كردن كنار بازيكنان باتجربه و بهترين هاي آسيا مي تواند براي بازيكنان جواني مثل من كلاس 
درس بزرگي باش��د. در واقع حضور در عرصه ورزش قهرماني و حرفه اي يك سني دارد و خواه ناخواه 
بازيكنان جوان يك روزي بايد در ميادين بزرگ ورزش بازي كنند و قطعاً اين بازيكنان در ساليان آتي 
حرف هاي زيادي براي گفتن خواهند داش��ت. البته نگاه سرمربي تيم ملي بزرگسالان به جوانان هم 
مثبت است.« ملي پوش هندبال در خصوص بازي هاي سخت پيش رو و تلاش بازيكنان براي صعود به 
المپيك گفت:  »هميشه المپيك و جام جهاني رويدادي بوده كه هر مربي و بازيكنی آرزوی حضور در 
آن را دارد. بنابراين مسابقات انتخابي المپيك رويداد بسيار مهم و سختي است، از اين جهت كه تمام 
تيم ها با تمام قوا مي آيند تا بهترين نتيجه را كسب كنند. ميانگين سني تيم ملي هندبال كمتر شده، 
اما ما هميشه براي مردم مي جنگيم و تمام تلاش خود را مي كنيم كه بهترين عملكرد را در زمين به 

نمايش بگذاريم و اميدوارم بهترين نتيجه هم براي ما رقم بخورد.«

اص�رار عجي�ب فدراس�يون بس�كتبال ب�ر 
سرپوش گذاش�تن بر نتايج ضعيف تيم ملي 
بزرگس�الان در رقابت ه�اي اخي�ر، رون�د 
نزول�ي اي�ن رش�ته را س�رعت مي بخش�د. 
تيم ملي بس��كتبال با هدايت ه��اكان دمير در 
هانگژو ضعيف ترين عملك��رد در دو دهه اخير 
بازي هاي آس��يايي را ثبت ك��رد. نكته عجيب 
اينجاست كه سرمربي، كس��ب عنوان پنجمي 
را نشانه پيش��رفت تيم كش��ورمان می خواند و 
رئيس بسكتبالي فدراس��يون هم در اظهاراتش 
همچنان از عملكرد تيم ملي دف��اع مي كند! به 
گفته جواد داوري نبايد منتظر تغيير كادرفني 

در تيم ملي باشيم. 
         

بسكتبال روزهاي سختي را پشت سر مي گذارد. 
از يك سو فدراس��يون دم از تغيير نسل مي زند 
و از ط��رف ديگر ج��واد داوري معتقد اس��ت 
تنها نس��ل طلايي گذش��ته حق انتقاد از او و 
مديريت��ش را دارد. البته آق��اي رئيس خيلي 
روي اين موضعش هم نماند و انتقادهاي صمد 
نيكخواه بهرامي، كاپيتان پيشين تيم ملي نيز به 

مذاقش خوش نيامد. 
اينها به كنار نتايج ضعيف را نيز توجيه مي كنند. 
كس��ب مقام پنجمي بدترين نتيجه تيم ملي در 
2۰سال اخير در بازي ها آس��يايي بوده است. در 
بازي هاي آسيايي 2۰۰6 و 2۰1۰ مقام سومي و 
مدال برنز از آن تيم بسكتبال كشورمان شد و در 
دو دوره بعدي، يعني بازي هاي 2۰14 اينچئون 

و 2۰18 جاكارتا هم رنگ مدال مان به نقره تغيير 
كرد. ام��ا از تمام اينها ك��ه بگذريم، صحبت هاي 
سرمربي تركيه اي پس از آخرين ديدار ايران در 
بازي هاي آسيايي و تنزل رتبه به جايگاه پنجمي 
بس��يار عجيب ب��ود. دمير معتقد اس��ت تيمش 
پيشرفت كرده و رئيس فدراسيون نيز در دفاع از 
عملكرد تيم ملي پافشاري مي كند. خداحافظي 
برخي چهره ها از تيم ملي، غيبت بهنام يخچالي 
و محمد اميني و همچنين تغيير نسل بهانه هايي 
براي توجيه شكست هستند كه در اين مدت بارها 

از زبان سرمربي و رئيس فدراسيون شنيده ايم. 
داوري در شرايطي رياس��ت فدراسيون را برعهده 
گرفت كه خودش سال ها ملي پوش بود و بسكتبالي 
بودن��ش را يك��ي از برتري هايش نس��بت به رقبا 
مي دانس��ت. بااين حال تاكنون حضور او به عنوان 
رئيسي از بدنه اين رشته تأثير مثبتي در بسكتبال 
نداشته است. نتايج دور از انتظار تنها به بازي هاي 
آسيايي خلاصه نمي شود. تيم بزرگسالان در كاپ 
آس��يا از صعود به نيمه نهايي بازماند، به لطف عدم 
حضور استراليا در تهران به جام جهاني صعود كرد 
و بدون كسب پيروزي در بين 32 تيم سي ويكم شد 

و سهميه المپيك را از دست داد. 
         

رئي��س فدراس��يون در تازه تري��ن اظهاراتش و 
در گفت وگ��و با مه��ر از تأثير غيب��ت دو لژيونر 
و خداحافظ��ي حامد حدادي گف��ت: »تركيب 
تيم ملي بس��كتبال پيش از بازي هاي آسيايي و 
براي جام جهاني دس��تخوش تغييراتي شد كه 

راضي كننده هم بود. قرار ب��ود با همان تركيب 
عازم بازي ها ش��ويم، اما شرايط حامد حدادي و 
تصميمي كه براي خداحافظي گرفت، اجازه نداد 
اين مهره تأثيرگذار را در هانگژو داش��ته باشيم. 
نبود بهنام يخچال��ي و محمد اميني در عملكرد 
تيم ملي محسوس بود، در حالي كه اصلًا مبنايي 
بر غيبت آنها نب��ود. يخچالي پي��ش از قرارداد 
صحبت هاي لازم را با مس��ئولان باشگاهي اش 
داشت و اصلًا مش��كلي براي همراهي تيم ملي 
نداش��ت، اما به يك باره ش��رايط او تغيير كرد و 
نتوانست به تركيب اضافه شود. محمد اميني هم 
كه روي او حس��اب كرده بوديم،  به دليل همين 
مسائل باش��گاهي از همراهي تيم ملي بازماند. 
قطعاً با حضور اين سه بازيكن شرايط تيم ملي در 
بازي هاي آسيايي تغيير مي كرد و مي توانستيم 
خيلي بيشتر به اهداف و برنامه ها نزديك شويم. 
اگرچه در غياب آنها و با توجه به ديگر مس��ائل، 

تيم ملي خيلي دور از انتظار نبود.«
ج��واد داوري تأكيد ك��رد جوانگراي��ي كامل 
در تيم مل��ي رخ داده اس��ت:  »تغيي��ر نس��ل و 
جوانگرايي، مس��ئله اي بود كه به معناي واقعي 
در تركيب تيم ملي در بازي هاي آس��يايي ديده 
ش��د. اينگونه نبود كه فقط بازيكنان جوان در 
تركيب 12 نفره ق��رار بگيرن��د. بازيكني مانند 
سينا واحدي در تركيب تيم اعزامي به المپيك 
حضور داش��ت، اما خيلي كم به كار گرفته شد. 
آمار بگيريد ببينيد اين بازيكن در جام جهاني 
چقدر بازي ك��رد. تيم اعزامي ب��ه جام جهاني 

جوان تري��ن تيم ممك��ن بود. ب��راي بازي هاي 
آسيايي هم هاكان دمير علاوه بر اينكه بازيكن 
جوان در تركيب قرار داد، از همه آنها در بازي ها 
استفاده كرد. بازيكنان اعزامي بالاي 1۰ تا 2۵ 
دقيقه در هر بازي وارد زمين شدند و به معناي 

واقعي جوانگرايي را اعمال كرديم.«
داوري ضمن اش��اره ب��ه نقش بازيكن��ان تبعه و 
خارجي در تركي��ب تيم هاي آس��يايي از ادامه 
همكاري با هاكان دمير خبر داد: »تا پيش از اين 
ملاك به كارگيري بازيكنان در چنين رويدادهايي 
فقط پاسپورت بود، اما تغيير اين شرايط، معادلات 
را به هم ريخت. ما در حالي كه نسبت به يك ماه 
پيش از بازي هاي آسيايي سه بازيكن خود را در 
اختيار نداش��تيم با تيم هايي روبه رو ش��ديم كه 
بازيكن تبعه هم داش��تند. در مجموع از عملكرد 
تيم ملي بسكتبال در بازي هاي آسيايي رضايت 
داريم. ما ب��ه خاطر ي��ك باخت، آن ه��م با يك 
اختلاف امتياز پنجم ش��ديم در حال��ي كه تيم 
جواني را در اختيار داشتيم. اين بازيكنان جوان 
به زودي تركيبي تأثيرگذار در آسيا خواهند بود. 
با آنه��ا و ادامه حضورش��ان در تركيب تيم ملي، 
نس��ل طلايي دوم و جديدي معرفي خواهد شد. 
فقط بايد كمي صبور بود و اجازه داد تيم ملي در 
مسيري كه آغاز كرده به حركتش ادامه دهد. هيچ 
قصدي مبني بر تغيير نداريم. دمير آبان به ايران 
بازمي گردد تا هم برگزاركننده كلينيك مربيگري 
باش��د و هم در مورد برنامه هايش با كميته فني 

نشستي برگزار كند.«

دنیا  حیدري

بيتوجهيمحض
بهروانشناسورزشي

عوامل روحي و روان��ي تأثير بس��زايي در موفقيت يا ع��دم موفقيت 
ورزشكاران دارد، چراكه برخلاف شرايط تمرين كه عملكرد و موفقيت 
ورزشكار تا 9۰درصد به آمادگي جسماني او بستگي دارد، 9۰درصد 
موفقيت ورزشكار در زمان مسابقه به آمادگي روحي و رواني او بستگي 
دارد. در واقع گاه عوامل بيروني و دروني نظير اس��ترس و   فشار باعث 
عدم تمركز ورزش��كار می ش��ود و ذهن او را قفل مي كند تا برخلاف 
توانايي هايي كه دارد، نتواند آنطور كه بايد و شايد در ميدان ظاهر شود. 
عدم آمادگي ذهني و رواني ورزشكار، حتي مي تواند اختلالات فيزيكي 
مثل گرفتگي عضلات، لرزش و افزايش تعريق را به دنبال داشته باشد، 
يعني علاوه بر عدم نتيجه گيري مي توان��د احتمال مصدوميت را هم 
افزايش دهد. همين مسئله اهميت حضور روانشناس ورزشي در كنار 
تيم ها و ورزشكاران را بالا مي برد، چراكه روانشناس ورزشي با مطالعه 
عوامل روحي و رواني ورزش و ورزش��كار در راستاي افزايش سلامت 
روحي و توسعه مهارت هاي ذهني او گام برمي دارد، درست مانند مربي 
كه با گوشزد كردن مس��ائل فني براي كاهش نقاط ضعف ورزشكار و 
تيم تلاش مي كند و عملكردش تأثير مس��تقيمی روي نتيجه  كسب 

شده)موفقيت يا عدم موفقيت( دارد. 
بي توجهي به مس��ائل روحي و رواني ورزش��كار مي تواند ركود و عدم 
پيشرفت او را به دنبال داش��ته باش��د و اين جدا از عدم نتيجه گيري 
او به دليل مش��كلات رواني در روند مسابقات اس��ت. به همين دليل 
سال هاست كه ش��اهد حضور روانشناس��ان ورزش��ي در كنار تيم ها 
و ورزش��كاران هس��تيم. در واقع تيم ها،  مربيان و ورزش��كاران براي 
خنثي كردن موارد منفي  از روانش��ناس ورزش��ي كمك مي گيرند تا 
هرچه بيش��تر و بهتر روی تاكتيك هايي چ��ون هدف گذاري،  آرامش 
ذهني، اعتماد ب��ه نفس و خودباوري جهت كس��ب نتيجه و موفقيت 

متمركز شوند. 
اما متأس��فانه عموماً تيم ها زماني از حضور روانشناسان در كنار تيم 
يا بازيكن استفاده مي كنند كه يا با بحران مواجه شده اند يا با ناكامي 
كه در هر دو صورت مثل نوش��دارو پس از مرگ س��هراب اس��ت، از 
آن جهت كه حضور روانشناس ورزش��ي زماني مؤثر خواهد بود كه 
به طور مستمر و حداقل يك س��ال قبل از مسابقات باشد. هرچند كه 
امروز و بعد از ناكامي در بازي هاي آسيايي هانگژو نيز بسياري نه به 
دليل اهميت حضور روانشناس در كنار تيم كه براي فرار از مهلكه و 
تغيير جو موجود است كه اين مس��ئله را پيش مي كشند و اين جاي 
تأس��ف دارد كه با وجود اثبات ضرورت و اهميت حضور روانشناس 
در تيم هاي ورزش��ي در ايران همچنان در استفاده از اين مقوله مهم 
مقاومت مي شود و آنطور كه بايد و شايد به حضور روانشناس ورزشي 
در كنار تيم ها و ورزشكاران اهميت داده نمي ش��ود و گاهی نيز اگر 
صحبتي از آن به ميان آيد براي فرار از مسئوليت است. همانطور كه 
امروز شاهد هستيم برخي تيم ها كه حاضر به استفاده از روانشناس در 
بازي هاي آسيايي نشدند به استفاده از اين مهم براي المپيك گوشزد 

مي كنند، اما قباي بعد از عيد به درد گل  منار مي خورد. 

استعداد داريم، امكانات و كمپ نه!

وقتيفقطبهفوتبالميرسندنتيجهاينميشود
نوشاد عالميان بي شك مطرح ترين چهره تنيس روي ميز ايران است كه 

بعد از كسب برنز انفرادي جاكارتا در بازي هاي آسيايي هانگژو اين مدال       چهره
را در بخش تيمي و دو نفره تكرار كرد. مدال آوري ايران در بخش تيمي، آن هم بعد از 6۵ سال اتفاق كمي  
نبود، اما ملي پوش تنيس ايران بر اين باور اس��ت كه ادامه اين روند و تكرار مدال هاي كس��ب شده در 
بازي هاي آسيايي و ارتقای آن نيازمند مهيا شدن زيرساخت ها در تنيس روي ميز ايران است: »مهم ترين 
نياز اين رشته يك كمپ خيلي خوب است. اكثر كشورهايي كه در تنيس روي ميز پيشرفت كرده اند در 

مرحله اول يك كمپ خيلي خوب درست كرده اند كه ورزشكاران بتوانند در آن تمرين كنند.«
عالميان معتقد است ايراني ها پينگ پنگ را بلد هستند و آن را مي فهمند، اما اين رشته هنوز خوب در 
ايران ديده نمي شود و از سوي ديگر گران بودن آن باعث فاصله بچه ها از تنيس روي ميز شده است: 
»يك راكت 2۰ الي 2۵ ميليون تومان است و رويه هاي آن هم ۵ ميليون است. در واقع شايد من و نيما 
در يك مسابقه 2۰ ميليون براي رويه هزينه كنيم. اين مسائل باعث مي شود كه بچه ها از اين رشته 
فاصله بگيرند. در مجموع استعدادهاي زيادي داريم و اگر واقعاً امكانات بدهند، مي تواند در مسابقات 
آسيايي، جهاني و حتي المپيك مقام آور باشد.« به زعم او نداشتن حريف تمريني از ديگر مشكلات 
اين رشته است: »من و نيما هيچ وقت مشكل كمبود حريف تمريني نداشتيم و از طرفي با حضور پدرم 
مشكل كمبود مربي هم نداشتيم. اين مسئله روي استمرار ما خيلي مهم بود و باعث شد تا الان دوام 
بيارم. شايد اگر من و نيما و پدرم در كنار يكديگر نبوديم، نمي توانستيم تا الان در اين رشته بمانيم، اما 
اين تمرينات مداوم باعث ماندگاري ما شد. پيدا كردن حريف تمريني خيلي سخت است اما با توجه 
به اينكه اين رشته در خانواده ما بود، مشكلي برايمان ايجاد نشد  اما ديگر ورزشكاران اين رشته شرايط 

من و نيما را ندارند و اين كار را برايشان سخت تر مي كند.«
ملي پوش تنيس روي ميز ايران هم مثل بسياري از ورزشكاران بر اين باور است كه توجه زياد به فوتبال 
مانع از ديده شدن ساير رشته ها مي شود و اين مسئله را دليل عدم نتيجه گيري كاروان ايران در هانگژو 
مي داند: »من نمي گويم به فوتبال چيزي ندهند؛ به هر حال فوتبال هم رشته  پرطرفدار در تمام دنياست 
و شرايط متفاوتي دارد. طبيعتاً بايد به فوتبال هم رسيدگي كرد، اما اين اتفاق بايد در ساير رشته ها هم رخ 
بدهد. نتيجه عدم رسيدگي به ساير رشته ها اين مي شود كه ما در اين دوره از بازي هاي آسيايي بدترين 
نتيجه 2۰ سال اخير را گرفتيم. ما اس��تعدادهاي زيادي در ايران داريم، اما متأسفانه هزينه نمي شود و 
امكانات نمي دهند . اگر به رشته ما امكانات بدهند، خيلي مي تواند مدال آور باشد و از طرفي با جذابيتي 

كه اين رشته دارد، افراد زيادي به سمت آن مي آيند.«
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